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Я кщо уважно приглянутися 
до оточуючого нас світу, 
то можна побачити чима-
ло речей, що пригнічують 

й обтяжують нас. Виникає чимало запитань. 
Чому людям доводиться зазнавати стільки 
страждань? Це стосується як долі цілих на-
родів, так і людей з нашого особистого ото-
чення. Є люди або цілі родини, які раз за 
разом зазнають удари долі, у той час як інші, 
здається, завжди перебувають на сонячній 
стороні життя. Ми запитуємо в Бога, чому Він 
допускає подібне, і просимо Його покласти 
край цим стражданням. І що ж відбувається? 
Іноді буває ще гірше. Питання «чому» Бог, 
зазвичай, залишає без відповіді. Він просто 
очікує, що ми довірятимемо Йому. 

Тому нам не варто витрачати час на пошуки 
відповідей на ці запитання. Краще запитаймо 
в Бога, як ми можемо служити Йому й тво-
рити добро. Запитаймо також у Нього: «Що 
я можу зробити для Тебе і що я можу зроби-
ти для свого ближнього?». Це запитання Бог 
ніколи не залишить без відповіді.

Імпульс із богослужіння Першоапостола

Відповіді
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Т радиція проведення 
централізованого бо-
гослужіння з нагоди 
П'ятидесятниці зароди-

лася ще в 1981 році, коли на богослужіннях 
у громадах усього світу вперше була вико-
ристана єдина біблійна цитата. Богослужін-
ня з нагоди П'ятидесятниці, яке проводив 
Першоапостол, дедалі більше перетворю-
валося у подію міжнародного масштабу. 
У 1990 році воно вперше транслювалося 
по відеозв'язку з Відня на значну частину 
Європи. Трансляція з Найробі в 1996 році 
вперше подолала позначку в один мільйон 
учасниць й учасників богослужіння. Цьо-
горіч, після 2002, 2006 і 2010 років, Півден-
на Африка вчетверте на правах господаря 
проводила цей масштабний захід. Першо-
апостол Жан-Люк Шнайдер проводив це 
богослужіння у найбільшій у світі спору-
ді Новоапостольської церкви в Тафельзігу 
(див. фото), розрахованій на 4000 посадко-
вих місць. Традиційний суботній концерт 
з нагоди П'ятидесятниці проходив у церкві 
громади міста Сільвертаун. Коли Першо-
апостол Ернст Штрекайзен освячував цю 
церкву 4 листопада 1978 року, то вона була 
найбільшим новоапостольським Божим до-
мом світу. Наступного дня він провів у ній 
богослужіння для померлих. Це було його 
останнє богослужіння. 8 листопада 1978 
року він помер у Кейптауні від наслідків ін-
сульту.

4 НС, 10/2023

Кейптаун
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Д орогі брати і сестри, для мене це дійсно 
велика радість відзначати цьогорічну 
П'ятидесятницю у такому великому й 
прекрасному колі. Єднаючись з усіма, 

які беруть участь у цьому богослужінні, ми дякуємо на-
шому Небесному Отцеві за те, що Він уможливив його. 
Сьогодні ми згадуємо про зішестя Святого Духа, а також 
про народження Христової Церкви. Я думаю, що добре і 
навіть корисно ще раз почути про те, що мовиться у Біблії 
про події, пов’язані з П'ятидесятницею. Тому я запрошую 
нашу сестру зачитати нам уривок із Діянь Апостолів.  

Читання з Біблії: Діяння Апостолів 2, 1-13:
«А як настав день П'ятидесятниці, всі вони були вкупі 

на тім самім місці. 
Аж ось роздався зненацька з неба шум, неначе подув буй-

ного вітру, і сповнив увесь дім, де вони сиділи. І з'явились їм 
поділені язики, мов вогонь, і осів на кожному з них. Усі вони 
сповнились Святим Духом і почали говорити іншими мо-
вами, як Дух давав їм промовляти. 

Сила, любов, поміркованість

А перебували в Єрусалимі між юдеями побожні люди з 
усіх народів, що під небом. І як зчинився той шум, зійшлась 
велика юрба і хвилювалася, бо кожний чув, як вони говори-
ли його мовою. Здивовані й остовпілі, вони один до одного 
казали: «Хіба не галилеяни всі оці, що розмовляють? Як же 
воно, що кожний з нас чує нашу рідну мову: партяни, мі-
дяни, еламії, і мешканці Месопотамії, Юдеї і Каппадокії, 
Понту й Азії, Фригії і Памфілії, Єгипту й околиць Лівії, що 
біля Кирени, римляни, що тут перебувають, юдеї і про-
зеліти, крітяни й араби – ми чуємо їх, як вони нашими мо-
вами проголошують величні діла Божі?» Всі дивувались і, 
збентежені, один до одного казали: «Що б це могло бути?» 
Інші ж з насмішкою казали: «То вони молодим вином пов-
пивалися»».

 

Д якую вам! Так, дорогі брати і сестри, ми щой-
но почули, як Біблія повідомляє про те, що 
відбулося на П'ятидесятницю. Окрім цього, 

корисно пригадати, що означає ця велика подія і чому 
вона сталася. Усе, як завжди, розпочалося з Божої любові.

«Бо Бог дав нам не духа страху, а сили, любові й 
поміркованості».

Цитата із Біблії: 2-е Тимофія 1, 7
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Вона є першоджерелом усього. Усемогутній Господь лю-
бить людей, і з любові хоче відкрити для них доступ до 
єднання і спілкування з Богом Отцем, Богом Сином і Бо-
гом Святим Духом. Саме це є метою Божої любові. Він 
хоче, аби людина мала доступ до єднання і спілкування з 
Отцем, Сином і Святим Духом. Саме тому Він послав на 
землю Бога Сина, аби відчинити людям ворота до спасін-
ня, відкрив їм доступ до нього, до єднання з Богом. Своєю 
жертвою Ісус Христос відчинив ці ворота. 

Потім Ісус Христос вознісся на небеса, а Бог Святий 
Дух був посланий на землю, аби продовжити справу від-
куплення. Святий Дух діє досі на землі й відкриває лю-
дям доступ до спасіння. Бог Святий Дух працює над тим, 
аби освятити людей і підготувати їх до Другого Пришестя 
Ісуса Христа. У цей момент Ісус Христос прийде вдруге й 
забере вірних у Небесне Царство, де вони перебуватимуть 
у вічному єднанні з Богом. Саме цю роботу вершить сьо-
годні Святий Дух і вона здійснюється в Церкві. Там Свя-
тий Дух виконує Свою місію – передусім через служіння 
Апостолів, через Апостольство. 

Через Апостольство Святий Дух освячує нас у церкві й 
готує до того, аби ми прийшли у єднання з Богом. Першою 
Людиною, Яка увійшла у єднання з Богом, був Ісус Хри-
стос, Воскреслий. Якщо ми хочемо також осягнути вічне 
єднання з Богом, якщо хочемо поєднатися з Христом, то 
маємо уподібнитися до Нього. Це шлях, яким нам треба 
йти. Якщо ми хочемо перебувати вічно з Христом, то має-
мо ставати подібними до Нього, маємо думати, як Він, дія-
ти, як Він, і бути такими, як Він.

К им був і ким є Ісус Христос? Ісус Христос 
любить і служить. Він був посланий на 
землю, аби послужити Богові та людям 

і відчинити двері до спасіння. Згодом Він повернувся до 
Свого Отця. І що Він робить на небесах? Там Він продов-
жує служити. Він заступається за нас. Допомагає нам. Він 
служить нам.

Аби бути такими, як Ісус Христос – думати, діяти й бути 
схожими на Нього, – нам також треба любити і служити. 
Саме тому ми покликані служити, а не тому, що Бог потре-
бує нашої допомоги. Усемогутній Бог створив небо й землю 
з нічого. Він не потребує мене, аби завершити Свою справу. 
Він може обійтися і без мене. Справа не в тому, що Бог по-
требує людської допомоги. Бог не потребує нікого. Але мені 
треба служити, аби бути таким, як Ісус Христос; це для мене 
єдиний шлях, аби увійти у вічне єднання з Богом. Я хочу 
стати таким, як Христос, а тому бажаю служити. 

Що означає служити так, як служив Ісус Христос? Ми 
маємо допомагати іншим людям здобути спасіння і та-
ким чином робити свій внесок у Божий план спасіння 

та відкуплення. Ми покликані відкривати людям доступ 
до спасіння і для цього звіщати Євангеліє. Люди повинні 
довідуватися про Ісуса Христа, а також про те, як можна 
увійти в Царство Боже. Ми маємо турбуватися про те, аби 
спасіння було доступним у церкві, тобто робити все від 
себе залежне, аби звіщалося Євангеліє і проголошувалося 
прощення гріхів, аби вершилися таїнства й відбувалося 
єднання святих у церкві. Ось у чому суть справи. Тому нам 
треба служити. Якщо ми хочемо колись правити з Хри-
стом, то мусимо бути такими, як Він, мусимо служити так, 
як Він служив і служить досі. 

Я чую чимало голосів, які промовляють: «Але 
сьогодні це стало надто важко. Люди пере-
стали цікавитися Богом. Перестали цікавити-

ся вірою. Їм не потрібен Бог, вони прекрасно обходяться 
без Нього. Сьогодні майже неможливо свідчити про Ісуса 
Христа. У церкви немає шансів уціліти». Інші кажуть: «Це, 
звісно, добре і правильно, але не для мене. Я не можу. Я не 
здатен робити це. Я надто слабкий. Я надто крихітний». А 
ще інші: «Знаєте, я цілковито зайнятий собою. У мене так 
багато справ, які треба вирішувати. Я не маю сил і можли-
востей служити і робити свій внесок у діяльність церкви. 
Я не маю можливості робити свій внесок у спасіння інших 
людей».

І тоді на допомогу приходить наша сьогоднішня біблій-
на цитата. Не бійтеся! Бог дав нам не Духа страху. Завдя-
ки дару Святого Духа всі ми спроможні служити Господу 
й виконувати покладене на нас завдання. Переклади цієї 
біблійної цитати у різних мовах різняться. Тут сказано, 
що Бог дав нам не Духа страху. А в інших мовах значиться 
Духа боязкості, а ще в інших – Духа слабодухості. Отже, 
сказано вельми виразно. І має те саме значення. Дух, Яко-
го Бог дав нам, не є Духом страху, не є Духом боязкості чи 
Духом слабодухості. Ні! Цей Дух закликає: не бійтеся! 

Боягуз – це людина, яка опускає руки чи втрачає силу 
духу, як тільки приходять труднощі. Не будь боягузом! Не 
бійся виконувати своє доручення. Вір у дар Святого Духа. 
Вір у своє Святе Запечатання. 

Вір у нього! Бог зробив тебе спроможним бути таким, як 
Ісус Христос, у тому сенсі, що ти можеш служити так, як 
служить Ісус Христос, і що можеш любити, як любить Ісус 
Христос. Святий Дух робить тебе спроможним чинити так. 
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Якщо ми хочемо перебувати вічно 
з Христом, то маємо ставати подібними 
до Нього, маємо думати, як Він, діяти, 
               як Він, і бути такими, як Він.
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С вятий Дух – це Дух сили. Святого Духа названо 
також Божою силою. Він відображає Божі діян-
ня і Божі діла. Через Святого Духа Бог проявляє 

Свою владу і Свою силу. Пам'ятайте, що Церква не є спра-
вою людських рук. Церква – це діло Святого Духа. Якби 
вона була справою людських рук, то її б уже давно не було. 
Ми знаємо людей і знаємо, на що вони здатні, а головне, на 
що вони не здатні. Церква перестала б існувати, якби була 
справою людських рук. Але вона є справою Святого Духа, 
а Святий Дух – це Божа сила. Ніщо не здатне перешкоди-
ти Святому Духові виконувати Свою місію. Церква здолає 
смерть. Ніхто не здатний перешкодити Святому Духові 
виконати Свою місію у Церкві. 

Ми отримали дар Святого Духа, так само, як Ісус Хри-
стос, будучи Людиною, отримав його. Святий Дух був з 
Ним; і сказано, що завдяки Святому Духові Ісус переміг 
зло і воскрес із мертвих. Апостол Павло каже, що коли цей 
Дух мешкає в наших серцях, то ми можемо творити навіть 
те, що людині здається неможливим, адже Божий Дух – 
це сила. Якщо Святий Дух, завдяки Якому Ісус Христос 
переміг зло і воскрес із мертвих, живе у вас, то ви можете 
робити те, що Ісус очікує від вас. Просто віруй у це. Це 
залежить не від твоїх здібностей, а від твоєї готовності. 
Якщо ти віриш, то зможеш виконати це. Не бійся! Робота, 
яку ми виконуємо зі спонуки Святого Духа, ніколи не буде 
даремною. Дозвольте мені повторити це ще раз? Робота, 

виконана із спонуки Святого Духа, ніколи не буде марною. 
Не бійтеся! Адже Дух сили мешкає у вас.

С вятий Дух – це також Дух любові. Я знаю, що 
коли ми ведемо мову про любов, то її іноді ро-
зуміють неправильно, бо ми думаємо про любов 

між чоловіком і дружиною, між батьками і дітьми. Але це 
не зовсім так. Божа любов – це щось значно більше, ніж 
просто емоції та почуття. Божа любов – це потужна обіт-
ниця, яка додає сил. 

Бог любить людину і робить усе, аби спасти її та приве-
сти до єднання з Собою. Божа любов – це потужна обітни-
ця. Божа любов здатна на самопожертву, вона є енергією 
самопожертви. Ось у чому суть Божої любові – це щось 
значно більше, ніж просто почуття та емоції.

Апостол Павло каже, що Божа любов була влита в наші 
серця, коли ми приймали таїнство Святого Запечатання. 
Мені подобається цей вислів: «влита». Божа любов влита 
в наші серця. Ми отримали не просто декілька її крапель. 
Ні, Божа любов влита у нас і наповнила все наше єство, усе 
наше серце й усю нашу душу. Бог дав нам максимум того, 
що людина може отримати. 

Любов Божа влита у твоє серце через Святого Духа. 
Коли ми усвідомимо це і проявимо віру, то наша реакція 
буде абсолютно іншою. Тоді ми будемо вдячні Богові й лю-
битимемо Його за Його доброту і милосердя. Його любов

Любов Божа влита в наші серця, аби наповнити всю нашу сутність, 

усе наше серце і всю нашу душу.
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ПОМІЧНИК ОКРУЖНОГО 

АПОСТОЛА

ДЖОН ШНАБЕЛЬ

У своїй співпроповіді по-
мічник Окружного Апосто-
ла Шнабель (США) згадав 
про те, що Ісус робив Своїм 
учням в останні хвилини 

перед розп'яттям: Він омив їм ноги і закликав так 
само служити один одному: «Не зосереджуймося 
виключно на собі, а розпочинаймо день з думки: Го-
споди, що я, будучи знаряддям у Твоїх руках, можу 
зробити сьогодні?» – сказав помічник Окружного 
Апостола. Проявляючи любов, ми маємо поступати 
так, як люди з Євангелія від Матвія 25, які напоїли 
спраглого і нагодували голодного: «Вони не могли 
поступити по-іншому, бо були поглинуті цією лю-
бов’ю. Брати і сестри, Святий Дух влитий у ваше 
серце й вашу душу. Тож відводьмо Йому простір!» 

до нас є настільки великою, що нам годі відповісти на 
неї своєю любов'ю. Усе, що ми робимо для Бога, ми ро-
бимо з вдячності. Це робить нас сильними. Ми служимо 
не тому, що нас змушують. Ми служимо з любові і вдяч-
ності. Якщо це є мотивацією нашого служіння, то воно не 
залежить від поведінки людей та від їхньої вдячності. Тоді 
ми не залежимо від успіху своєї праці. Не залежимо від 
слави, яку отримуємо за неї, чи ні. Наше служіння є дійс-
но стійким, якщо його мотивація – наша вдячність. Що б 
не відбувалося, що б люди не робили: дякували нам чи ні, 
критикували нас чи ні, були б ми успішними чи ні – це вже 
не матиме жодного значення. Ми здійснюємо цю працю 
для Господа, з любові й з вдячності. І це робить нас силь-
ними і спроможними служити за будь-яких обставин. 
Ми прагнемо служити і любити так, як Ісус очікує цьо-
го від нас. Ми прагнемо зробити свій посильний внесок у 
спасіння ближнього. Ми хочемо, аби інші люди отримали 
ту саму благодать, той самий дар й увійшли в єднання з 
Богом так само, як і ми. Саме тому ми служимо Господу 
в церкві і турбуємося про те, аби спасіння було доступ-
ним для віруючого, який бажає прийти до Господа. Наше 
завдання полягає не в тому, аби примушувати інших лю-
дей прийти до Ісуса, а в тому, аби той, хто вирішив прийти 
до Ісуса, міг побувати на богослужінні, почути проповідь 
Євангелія, отримати прощення гріхів, прийняти таїнства, 
відчути єднання Божих дітей та присутність Бога у сере-
довищі Його вірних. Брати і сестри, наша внутрішня мо-
тивація – служіння в Христовій Церкві, кожен на своєму 
місці. Ми служимо Господу, бо вдячні Йому, бо саме так 
виражаємо свою любов і подяку. Ми служимо Господу, бо 
любимо свого ближнього, і наше завдання – турбувати-
ся про те, аби спасіння у церкві було доступним для всіх. 
Саме до цього спонукає Дух любові.

П оміркованість – це третя, як тут мовиться, 
характеристика Святого Духа. В інших пе-
рекладах значиться Дух розсудливості – і це 

подобається мені – чи Дух самовладання, що означає май-
же те саме. Поміркованість, розсудливість, самовладання. 
Святий Дух – це Дух поміркованості. Бог нагадує нам: 
«Не хвилюйся, адже ти є тільки знаряддям у Його руках. 
Справжню роботу виконує Бог. А ти є лише Його слугою». 
Це не означає, що Господь залежить від нашої допомоги. 
Ми служимо Господу, бо хочемо стати такими, як Він. 
Коли ми слухаємося Святого Духа, то проявляємо помір-
кованість і не вважаємо себе надто важливими.

Це стосується кожного з нас: Першоапостола, Окружного 
Апостола, брата, сестри, дитини, юнака чи дівчини. Помір-
кованість. Вона підкреслює те, що не я, а Бог є важливим.

СЛОВО І ВІРА | БОГОСЛУЖІННЯ

ПОМІЧНИК ОКРУЖНОГО 

АПОСТОЛА

ПІТЕР ЛАМБЕРТ

Помічник Окружного Апо-
стола Ламберт (Південна 
Африка), зокрема, зазначив: 
«Поміркованість допомагає 
мені розмірковувати над 

довгостроковими наслідками моїх учинків і рішень 
тут, на землі. А поміркованість від Святого Духа ро-
бить мене здатним розмірковувати над вічними на-
слідками моїх учинків, розмірковувати над ними аж 
до приходу Божого Царства. Я маю виявитися спро-
можним дивитися тобі в очі й знати, що я ставився 
до тебе з любов'ю, з гідністю, з повагою, як цьому 
вчив Ісус. Використовуймо цю поміркованість, аби 
запитати в себе: чи моя сьогоднішня поведінка по 
відношенню до брата, сестри чи до ближнього спри-
яє мирному й радісному єднанню з ним у вічності?»
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Після завершення співпроповідей Першоапостол ска-
зав: «Як я вже казав на початку богослужіння, у день 
П'ятидесятниці ми розмірковуємо над місією і діянням 
Святого Духа, а також над Його значенням. Святий Дух 
об'являє нам Божу любов, любов Ісуса Христа. Він учить 
нас, яким величним є Ісус і якою великою є Його любов, 
і таким чином пробуджує у нас бажання ставати дедалі 
більш подібними до Христа. 

Він учить нас також тому, що вгодно й подобається Бо-
гові, а що суперечить Його волі, і тоді ми помічаємо, що 
є ще дуже далекими від того, аби бути схожими на Ісуса. 
Іноді ми занепадаємо духом і кажемо, що не зможемо бути 
такими, як Він. Ми не впораємося з тим, аби стати такими, 
як Ісус, любити, як Він, і служити, як Він. Тоді приходить 
Утішитель, Святий Дух, і мовить: «Не бійтеся. Ви не муси-
те бути безгрішними. Ви взагалі не можете бути безгріш-
ним. Ісус Христос був єдиним, Хто не мав жодного гріха. 
Усе, що вам потрібно робити, – це зростати в Христовій 
любові». Святий Дух –наш Помічник. Він допомагає нам, 
як треба правильно молитися і просити в Бога про те, що 
сприяє нашому спасінню. Святий Дух каже нам: «Не мо-
лися, аби стати досконалим. Ним ти не станеш. Молися, 
аби зростати в любові до Бога й до ближнього». Цього 
тижня я розмірковував над однією з наших пісень і прий-
шов до висновку, що вона являє собою чудову молитву, 
натхненну Святим Духом: «Більше б я любив Тебе». Вона 
перекладена на майже всі мови світу. Дозвольте мені зачи-
тати її перший куплет: «Як же я люблю Тебе, вислухай мою 
молитву! Молю Тебе, благаю вранці й увечері: більше б я 
любив Тебе, більше б я любив Тебе, Спасителю, більше б я 
любив Тебе, більше б я любив Тебе!» Яка прекрасна молит-
ва, натхненна Святим Духом. Я хотів би запропонувати, 
аби ми з натхнення Святого Духа дозволили цій молитві 
глибоко проникнути в нашу душу й у наше серце.

А я лише Його слуга. Ми роками проповідуємо про це, але 
інколи я запитую у себе, чи це дійсно так? Чи я дійсно вірю у 
це? Поміркованість! Тільки Бог працює, а ми є Його знаряд-
дям. Дух самовладання. Що це означає? Ну, це можна по-
яснити дуже просто. Святий Дух каже нам: «Пам'ятай про 
те, що треба ставитися до ближнього так, як би ти хотів, 
щоб ставилися до тебе». У цьому немає нічого нового, але 
замислимося, чи ця думка справді живе в наших серцях. 
Якщо це так, то у нас є достатньо самовладання, а Дух са-
мовладання є вельми корисним. Дух мудрості. Святий Дух 
дозволяє нам також розпізнавати різні духи, як це було з 
Ісусом, коли Він зазнав спокуси. Диявол прийшов і нама-
гався спокусити Ісуса. Він навіть наводив цитати із Святого 
Писання. Уявіть-но собі! У диявола була своя власна інтер-
претація Святого Писання; і саме з цією інтерпретацією 
він прийшов до Ісуса. Але з допомогою Святого Духа Ісус 
розпізнав, що вона не було волею Його Отця. Він бачив та-
кож мотивацію діянь диявола. Хоча диявол цитував Писан-
ня, проте його мотиви були недобрими. 

Це стосується також і нас, дорогі брати і сестри. Ми 
отримали дар Святого Духа. Святий Дух живе в наших 
серцях і навчає нас через проповідь на богослужіннях. 
Використовуймо Його, аби розпізнавати духів, навіть 
тоді, коли вони цитують Святе Писання. Думки й учинки, 
що походять від Святого Духа, породжують любов, мир 
і радість, доброту і самовладання. Таким є тлумачення 
Апостола Павла. Тому, коли щось відбувається, коли про 
щось говорять чи публікують – будь ласка, перевіряйте! 
Якщо це походить від Святого Духа, то викликає любов, 
радість, доброту й самовладання. Саме так можна дуже 
легко розпізнавати Духа – Духа сили, любові, розсудли-
вості, мудрості й самовладання.

Д орогі брати і сестри, підсумовую: наша мета 
– вічне єднання з Ісусом Христом. Для цього 
ми маємо стати такими, як Він. Він любить і 

служить. Ми отримали дар Святого Духа, тому можемо 
служити Господу, служити Богу й служити в церкві Духом 
сили, любові й поміркованості. Бог хоче, аби ми стали та-
кими, як Ісус, і з Його допомогою ми впораємося з цим. 
Питання полягає тільки в тому: «Чи хочеш ти цього?»

ОСНОВНІ ДУМКИ

Ми хочемо увійти у вічне єднання з Богом у 
Його Царстві. Для цього ми маємо стати таки-
ми, як Ісус Христос. Ми маємо служити Богові 
й людям та любити їх так, як любив Він. Нам 
не треба боятися цього завдання. Бо Святий 
Дух дає нам усе необхідне для його виконання.
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К оли мова заходить про розвиток Но-
воапостольської церкви в південно-
африканському реґіоні, то він пов’я-
заний з безліччю викликів. Існують 

соціальні, фінансові, економічні, політичні й екологічні 
чинники - і це лише деякі з них. Утім, аби дати читачам 
журналу «Наша сім'я» невеличке уявлення про складнощі, 
з якими ми стикаємося, зосередимося лише на «вавилон-
ському ефекті»: ефекті множинності мов.

До Реґіональної церкви Південна Африка входять такі 
країни: Південна Африка, Намібія, Мозамбік, Мадагаскар, 
Есватіні, Лесото, Ботсвана, острів Святої Єлени, Фолк-
лендські острови, Реюньйон, Маврикій, Майотта, Родрі-
гес, Сейшельські та Коморські острови. Розглянемо перші 
чотири країни з огляду вживання мов. У Південній Аф-
риці є 11 офіційних мов; у Намібії є одна офіційна мова, 

а 13 мов визнані національними; у Мозамбіку офіційною 
мовою є португальська, а сім мов визнані національними; 
а у Мадагаскарі є дві офіційні мови (французька і мала-
гасійська), а також 18 різних національних мов. Важливо 
випускати друковані церковні матеріали якомога більшою 
кількістю стратегічно важливих мов, аби підтримувати 
життя в громадах і сприяти їхньому розвитку. Це взяли 
до уваги, приміром, коли Міжнародна Новоапостольська 
церква запровадила нову навчальну програму для неділь-
них шкіл. Окрім підручників, існують також робочі зоши-
ти для дітей, для яких важливість викладання рідної мови 
закріплена документально. Проект із забезпечення посіб-
никами для вчителів і робочих зошитів для дітей англій-
ською, ісіхоса, ісізулу, африкаанс, сілозі, сесото і сетсвана 
триває і завершиться до кінця 2023 року.

Іншим прикладом є видання пісенника португальською 
мовою для Мозамбіку в грудні 2022 року, а також пісен-
ника мовою ісіхоса в квітні 2023 року й пісенника мовою 
зулу та сесото в серпні 2023 року для відповідних реґіонів 
Південної Африки. Ці пісенники містять поєднання тра-
диційних новоапостольських, новостворених і спеціаль-
них релігійних пісень відповідного регіону й мови, які в 
музичному відношенні збагачують богослужіння. Вони 
доповнюють уже існуючі пісенники англійською мовою 
та мовою африкаанс. Наш музичний відділ наразі укладає 
пісенники мовою лозі та сетсвана, які будуть видані в най-
ближчі роки. Отже, ми продовжуємо працювати над подо-
ланням будь-яких мовних бар'єрів, аби наша Реґіональна 
церква могла поширювати Євангеліє та звістку про Друге 
Пришестя Христа. 

Джон Л. Кріль

Подолання вавилонської 
спадщини
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СЛОВО І ВІРА | АПОСТОЛИ ПИШУТЬ

ДАТА НАРОДЖЕННЯ: 25. 06. 1956 року
ПРОФЕСІЯ: брокер (страховий маклер)
ОКРУЖНИЙ АПОСТРОЛ з 18.12.2016 року
РЕГІОН ДІЯЛЬНОСТІ: Ботсвана, Коморські острови, Лесото, Маврикій, 
Мадагаскар, Майотта, Мозамбік, Намібія, острів Святої Олени, Реюньйон, 
Родрігес, Сейшельські острови, Фолклендські острови, Есватіні, 
Південна Африка
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ЖИТИ ВІРОЮ | МІРКУВАТИ – СЛІДУВАТИ

Я к саме відбувалося об-
рання дияконів у пер-
вісній християнській 
церкві? У Діяннях Апо-

столів ми читаємо про призначення перших 
семи дияконів: існуюча несправедливість 
у громаді Єрусалиму викликала неабияке 
обурення. Удовам єврейських християн на-
давали перевагу, у той же час нехтували удо-
вами християн, які походили з інших місць 
чи країн, про що в Біблії, зокрема, сказано: 
«…вдів їхніх занедбано в щоденній службі» 
(Діяння 6, 1). 

У тогочасній культурі вдови були доволі 
незахищеними у своїх правах і можливостях, 
оскільки були дуже обмеженими в юридич-
ному й діловому відношенні. Вони значною 
мірою залежали від підтримки своєї сім'ї. 
Відповідно, жінки, які через одруження пе-
реїжджали в іншу країну чи місто, опиня-
лися в скрутному становищі, особливо коли 
їхній чоловік помирав. Адже там часто не 
було інших родичів, які могли б утримува-
ти їх. Ця обставина погіршувала становище 
вдів у первісній християнській церкві, які 
приїжджали з-за кордону. Тогочасні життєві 
умови були такими, що навіть 20-літні жінки 
ставали удовами. Тяжке становище усклад-
нювалося ще й тим, що їм доводилося опіку-
ватися малолітніми дітьми.  

Тому Апостоли запропонували признача-
ти на це служіння дияконів, які встановлю-
вали справедливість й вирішували суперечки 
у громаді. Стефан є прекрасним прикладом 
сповідування віри дияконами. Їхнє служіння 
було надзвичайно благословенним. 

«Дияконія» у перекладі з грецької означає 
«служіння». У Чистий четвер Господь звершив

для Своїх учнів особливе служіння. Він омив 
їм ноги. І потім указав на те, що це Його 
служіння вони мають сприймати з радістю 
і наслідувати його. Служити ближньому оз-
начало турбуватися, доглядати і допомагати 
йому. Ісус не «умивав» голови Своїм учням, 
а нахилився перед ними і здійснив служіння, 
яке зазвичай виконували тільки раби. 

Отже, дияконічне служіння від самого по-
чатку було невід'ємною ознакою християн-
ської громади. Пригадаймо про збір грошей 
у грецьких громадах для злиденної громади в 
Єрусалимі, які згодом Апостол Павло пере-
дав їм. Згадаймо також про безліч малих і ве-
ликих справ допомоги, про які довідуємося з 
послань Апостола до язичників. Якщо пиль-
но приглянутися до нашої церкви, то поба-
чимо також багато малих і великих діл, які 
день за днем без зайвої метушні виконують 
брати і сестри по вірі в громадах й округах. 
Вони жертвують кошти на благодійні орга-
нізації, підвозять парафіян на богослужіння, 
викликають радість виконанням церковних 
пісень і музики в людей, які опинилися на 
узбіччі суспільства, приймають з любов'ю 
скорботних, відвідують чи запрошують на 
спілкування хворих й одиноких, виготовля-
ють і надсилають подарунки з нагоди Різдва, 
допомагають біженцям, супроводжують їх 
під час відвідин владних інстанцій, забезпе-
чують нужденних їжею тощо.

У час пандемії ця праця була дещо занедба-
на. Сьогодні настав час, аби наповнити це 
служіння життям і зважитися на щось нове. 
«Усе, що ви зробили одному з Моїх братів 
найменших – ви Мені зробили», – мовив Ісус 
(Від Матвія 25, 40).  

МІРКУВАТИ –

СЛІДУВАТИ

Служіння дияконів
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П ' ятниця, друга 
половина дня. 
Я переглядаю 
п о в і д о м л е н н я 

на своєму смартфоні. Є такі, на які 
треба відразу відповісти. Але бата-
рея от-от розрядиться. Я негайно 
підключаю його до електричної ме-
режі й заряджаю, інакше виникнуть 
труднощі з прийомом і відправкою 
повідомлень. За деякий час батарея 
заряджена, і я можу продовжити ро-
боту й встигнути зробити все, що 
потрібно.

Недільний ранок. Я знаходжуся 
у церкві й чекаю на початок бого-
служіння. Виснажений минулим 
робочим тижнем з багатьма «переш-
кодами», які треба було долати; моя 
віра зазнала чималих випробувань, 
довелося також похвилюватися, 
аби виконати обтяжливі завдання. 
– «Моя духовна батарея майже ро-
зрядилася», не вистарчає радості. 
«Отче, допоможи! Нехай слово Твоє 
додасть мені віри й сил, подаруй 
мені радість завдяки виконанню 
хором чудових пісень, дозволь мені 

відчути Твою присутність», – благаю 
я. «До джерела життя прийди й свя-
щенне місце там знайди ...», – почи-
нає співати хор. – Тепер треба швид-
ко підключити «зарядний кабель», 
з'єднати серце з Божим вівтарем. 
Радість і мир пронизують моє сер-
це й думки. Як прекрасно відчувати 
присутність нашого величного Бога 
у неділю. «Хто змиє з себе в джерелі 
гріх свій, той успадкує вічний су-
покій....», – продовжує співати хор. 
«Процес завантаження» триває. За 
проповіддю йде святкування Свято-
го Причастя – більш тісного зв'язку 
й годі знайти! Наприкінці я можу 
тільки сказати: «Дякую, милостивий 
Отче, за пережите богослужіння! 
Дякую за те, що я  зміцненим увійду 
в новий тиждень». «Батарея» заряд-
жена. Я з нетерпінням чекаю на на-
ступне богослужіння з Божим сло-
вом і таїнством, з великою кількістю 
моїх дорогих братів і сестер по вірі. 
Нехай ця прекрасна надія веде мене 
крізь час та викликає вдячність й 
усвідомлення: одна віра, один шлях, 
одна мета! 

Батарея 
майже 
розряджена

Як довго працює 
пристрій на зарядженій 
батареї? Лише певний 
час. Так і наша душа час 
від часу потребує підза-
рядки. Розповідь нашого 
брата по вірі.

ВЕРОЙ ЖИТЬ | МОЙ ДУХОВНЫЙ ОПЫТ



НС, 10/2023 1515ННС, 10/2023

Ф
от

о:
 ©

 co
m

m
on

s.w
ik

im
ed

ia
.o

rg
ВІРА І СУСПІЛЬСТВО | «МИ, ДІТИ»

Біблійні уявлення 

про майбутнє 
Людей завжди цікавило, яким буде їхнє 
майбутнє. Що відбудеться завтра, 
післязавтра чи після смерті? У Біблії мі-
стяться деякі відповіді на ці питання.

ІЗ БІБЛІЇ

К оли Бог у Книгах Старого Заповіту 
розповідав про майбутні події, то 
часто робив це через пророків. Че-
рез них Він звіщав про Месію, Який 

правитиме ізраїльським народом та принесе йому мир і 
справедливість. Пророки передрікали, що всі племена Із-
раїлю знову об'єднаються і житимуть в Обітованій Землі. 
Тоді розпочнеться епоха спасіння. Пророк Ісая пішов ще 
далі – за його словами, в кінці земної історії зникне старе 
творіння. Бог створить НОВЕ НЕБО і НОВУ ЗЕМЛЮ. На 
цій новій землі люди житимуть у райських умовах, і навіть 
тварини не завдаватимуть одне одному шкоди.  

Ісус – Месія. З Ним прийшло Царство Боже. Однак зло 
ще не втратило своєї ваги – у Євангелії від Матвія йдеть-
ся про те, що воно набуде значно більшої сили. Багато 
людей відступлять від віри, а тим, хто продовжить слі-
дувати за Ісусом, доведеться вельми нелегко. А потім 
Ісус візьме з Собою усіх, хто вірив у Нього й готу-
вався до Його Другого Пришестя. Після цього 
Він встановить ЦАРСТВО МИРУ, яке трива-
тиме довгий, але обмежений час. 
Упродовж цього часу сатана 
не зможе нікого звабити 
до гріха. Наприкінці 

Царства Миру сатана знову буде випущений на волю і 
матиме останню можливість зводити людей. Після цього 
він буде остаточно переможений і зло назавжди втратить 
свою силу. Ісус Христос вершитиме суд над усіма, хто 
раніше не прийняв Його благодаті. Потім на місце старо-
го творіння прийде НОВЕ ТВОРІННЯ. Ніщо не нагадува-
тиме людям про старий світ. Люди побачать Бога таким, 
яким Він є, і служитимуть Йому.

ПРИТЧЕЮ про мудрих і нерозумних дів Ісус пояснює, 
як важливо бути готовими до Його Другого Пришестя. 
П'ять мудрих дів купили достатньо оливи, а п'ять неро-
зумних – ні. Тому лампадки мудрих дів горіли у той мо-
мент, коли Господь прийшов. А лампадки нерозумних 
дів – ні! І вони не змогли потрапити на весілля.

Ісус порівнював обставини, які пануватимуть після 
Його Другого Пришестя, з обставинами, що склалися 

за часів Ноя. Ной знав, що згодом відбудеться потоп, 
тому увійшов у ковчег, коли вода почала приб-

увати. Усі інші люди не повірили йому. Тому 
внаслідок потопу загинули. Так само деякі 

люди не очікуватимуть на Друге 
Пришестя Христа. А Його 

учні будуть підготовле-
ними до нього.

У цій рубриці ми публікуємо додатковий матеріал до теми 
«Із Біблії» дитячого журналу «Ми, діти».
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У недільній школі Ілля почув те, що розхвилювало його. 
Учителька сказала, що Ісус хоче, аби ми любили свого ближнього. 
Це спонукало його до роздумів. Удома Ілля запитав у тата: 
«Чи хоче Ісус, щоб я обняв свого сусіда? Але він мені зовсім 
не подобається!»

«Чи мушу я любити всіх людей?»«Чи мушу я любити всіх людей?»

           ЯК НАВЧИТИ ДІТЕЙ ЛЮБИТИ БЛИЖНЬОГО? Ф
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ВІРА І СУСПІЛЬСТВО | ДІТИ І ЦЕРКВА

В ідповідаючи на запитання про найважливі-
шу заповідь, Ісус навів подвійну заповідь 
любові: «Полюби Господа, Бога твого, по-
над усе, а ближнього твого, як самого себе» 

(пор. Від Матвія 22, 37-39). На перший погляд, здається, 
що ці слова є зрозумілими навіть для дітей: ми повинні 
любити Бога і свого ближнього, як самого себе. Але як вті-
лити цю заповідь у життя? І як нам підтримати своїх дітей, 
аби вони проявляли любов до свого ближнього?

Тільки захищена дитина може навчитися 
любити

Перш ніж дитина вступить у контакт з іншими людьми, 
треба задовольнити її базові потреби. Вони включають 
в себе насамперед забезпечення організму їжею, чистою 
водою, одягом, безпечним місцем для сну й медичним об-
слуговуванням. А також передбачають почуття безпеки й 
захисту, передумовою яких є стабільне середовище, яке 
захищає від фізичного й душевного насилля, і впевненість 
у тому, що ці базові потреби будуть задоволені. Не менш 
важливими є сповнені любові стосунки, яким притаман-
ні турбота, ласка й емоційна підтримка, що дають змогу 
дитині сформувати прив'язаність і розвинути почуття 
довіри, а також відкривають їй доступ до освітніх можли-
востей, які допомагають розвинути її здібності й реалізу-
вати інтелектуальний потенціал. Задовольнивши ці базові 
потреби дитини, батьки закладають міцний фундамент, 
опираючись на який вона може налагодити контакт з 
ближнім і проявляти до нього любов.

Виховувати розуміння до ближнього

У загальному, любов до ближнього означає позитивне й 
співчутливе ставлення до нього. Ми цікавимося його жит-
тям, а також проявляємо доброзичливість і готовність 
прийти на допомогу. Батьки спершу доступною мовою мо-
жуть пояснити дітям, що любов до ближнього полягає у 
тому, аби творити добро й надавати допомогу. За допомо-
гою біблійних історій вони можуть показати дітям, у чому 
полягає суть любові до ближнього. Можна також розпові-
сти їм про людей, які надавали допомогу іншим, або про 
незначні добрі справи, які змінили чиєсь життя на краще. 
Оскільки дітям властиво ототожнювати себе з емоціями, 
то буде корисно, якщо батьки розповідатимуть їм про те, 
що любов до ближнього допомагає людині почувати себе 
щасливими, захищеними й любимими. Діти, таким чином, 
можуть збагнути, як любов до ближнього сприяє щастю 
інших людей. Батьки можуть також навести конкретні 
приклади зі свого життя, як вони проявляли любов до 

ближнього. Вони можуть розповісти дітям, як не раз до-
помагали іншим чи як інші допомагали їм. Вони можуть 
також використовувати фотографії чи малюнки, аби по-
казати дітям, як конкретно виглядає любов до ближнього. 
Навіть з допомогою невеличких заходів батьки можуть 
створювати для дітей можливості для прояву любові до 
ближнього. Діти можуть, приміром, малювати чи писати 
листи іншим дітям чи ділитися з ними своїми іграшка-
ми. Під час пояснення важливо набратися терпіння і від-
повідати на всі дитячі запитання. Любов до ближнього є 
для дітей абстрактним поняттям, яке потребує часу і бага-
торазового повторення, аби його повністю зрозуміти. 

Поетапне виховання любові до ближнього

Конкретні прояви дитячої любові до ближнього залежать 
від її віку, здібностей та оточення. У перші роки життя діти 
можуть виявляти любов і прихильність, відповідаючи на 
обійми і щире ставлення до них. Вони посміхаються у від-
повідь, відповідають ніжністю і наслідують людей, які ро-
блять їм добро, а також проявляють бажання турбуватися 
про них. Ще до того, як дитина піде у школу, вона може 
навчитися проявляти емпатію(чуйність) та співчуття до 
ближнього. Вона може проявляти турботу про інших, уті-
шаючи, ділячись чи допомагаючи їм (навіть своїм м'яким 
іграшкам). У недільній школі діти вчаться брати активну 
участь у громадському житті. Вони добровільно надають 
допомогу іншим, беруть участь у зборі коштів чи допо-
магають в екологічних проектах. Старші діти й молодь, 
проявляючи любов до ближнього, можуть виконувати 
волонтерську роботу чи займатися соціальною діяльні-
стю. Вони  свідомо приймають рішення творити добро в 
суспільстві, виступаючи за соціальну справедливість, за 
захист довкілля чи виконувати інші важливі справи. Ще 
до конфірмації діти можуть активно долучатися до жит-
тя громади й учитися брати на себе відповідальність. При 
цьому дітей і молодь завжди мають супроводжувати до-
рослі, які при необхідності підтримають їх, допоможуть 
вчитися на власних помилках і здобувати впевненість у 
своїх силах.  

Маленькі вчинки значать багато

Тільки в загальних рисах ми описали етапи розвитку ди-
тини. Утім, кожна дитина розвивається індивідуально. 
Батьки й інші близькі люди відіграють важливу роль у 
формуванні в дітей любові до ближнього, прищеплюючи 
їм необхідні цінності, знання, навички й уміння. Навіть 
маленьких дітей можна заохочувати бути люб'язними до 
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інших, посміхаючись до них чи казати їм щось приємне. 
Однак дорослі мають бути прикладом для наслідування і 
для цього проявляти повагу й ввічливість до інших лю-
дей. У сім'ї навіть маленькі діти можуть допомагати по 
господарству, підтримуючи своїх батьків, бабусь і дідусів 
у повсякденних справах чи допомагаючи своїм братам і 
сестрам. Саме так вони можуть служити іншим і робити 
свій посильний внесок. Якщо батьки беруть своїх дітей 
із собою, коли виконують ті чи інші обов’язки у громаді, 
то діти, звісно, беруть приклад зі своїх батьків і прагнуть 
зробити свій внесок у спільну справу. Діти спершу навча-
ються проявляти любов до ближнього в захищеній атмос-
фері власної сім'ї. Для формування у дітей емпатії(чуй-
ності) батьки можуть спонукати їх ставити себе на місце 
інших людей, аби навчити їх розуміти їхні почуття. Діти з 
раннього віку можуть навчитися слухати інших і допом-
агати їм, коли їм сумно чи боляче. Особливо добре вони 
навчаються цьому, коли підтримують своїх друзів, які 
потребують їхньої допомоги й підтримки. Вони можуть 
також заохочувати один одного приходити на допомогу й 
надавати підтримку. Так діти вчаться тому, що навіть не-
значні прояви доброти й турботливості мають часто вели-
ке значення в житті іншої людини.  

Ф
от

о:
 ©

 N
ew

 A
fr

ic
a 

– 
sto

ck
.a

do
be

.co
m

6 КРОКІВ ЛЮБОВІ ДО БЛИЖНЬОГО

Існують різні способи активної підтримки дітей для форму-
вання в них любові до ближнього, відповідно до рівня їхнього 
розвитку, а також утілення її у повсякденне життя: 
БУТИ ПРИКЛАДОМ ДЛЯ НАСЛІДУВАННЯ: діти вчаться, 
спостерігаючи. Якщо дорослі ставляться до всіх людей (не 
тільки до близьких) з любов'ю, готовністю допомогти та з спів-
чуттям, то подають своїм дітям добрий приклад, гідний наслі-
дування. Особливо у складних ситуаціях, приміром, коли на 
проявлену любов до ближнього не відповідають взаємністю, 
дорослі можуть показати дітям, що й тоді не треба опускати 
рук і відповідати злом на зло. Істинні християни зберігають 
стійкість і поступають правильно, навіть якщо інші не схва-
люють їхньої поведінки. 
ДОПОМАГАТИ РАЗОМ: Уся сім'я може разом брати участь 
у житті громади, у зборі коштів чи у допомозі сусідам. Так 
діти з перших рук дізнаються, як потрібно надавати допомогу 
іншим. У процесі батьки можуть пояснити дітям, кому саме 
вони допомагають і як розпізнати, що хтось потребує допо-
моги.
ПРОВОДИТИ ВІДВЕРТІ БЕСІДИ: Коли діти вголос розмір-
ковують над любов'ю до ближнього, то батьки мають вислу-
хати їх і заохочувати ставити запитання. Саме так вони мо-
жуть пояснити їм, що таке любов до ближнього і чому так 
важливо ставитися з повагою й турботою до інших людей. 
Утім, про негативні аспекти не слід замовчувати; дорослі ма-
ють неодмінно розповідати про те, як поводити себе з людь-
ми, які (як їм здається) зловживають проявом любові до них. 
Не слід бути ані корисливими, ані наївними: якщо ми дійсно 
знаємо, що наша допомога не потрібна, то не слід жертвувати 
собою заради інших. Але у випадку сумніву – краще допомог-
ти більше, ніж менше. 
ВИХОВУВАТИ ЕМПАТІЮ (СПІВЧУТТЯ): Дорослі повинні 
заохочувати дітей ставити себе на місце іншого, аби вчити 
їх бути співчутливими. Найкраще це працює з людьми, які 
близькі дітям, як-от члени власної родини, друзі та їхні сім'ї, 
учителі чи вихователі, брати й сестри їхньої громади. У дітей 
таким чином формується співчуття і любов до інших.
РОЗПОВІДАТИ ІСТОРІЇ: Коли батьки читають з дітьми 
біблійні історії, у яких йдеться про любов до ближнього, 
приміром, притчу про милосердного самарянина, то можуть 
також розповісти їм, коли саме вони можуть поступати так, 
як самарянин. Книги про дружбу, любов до ближнього та 
доброчинність також навчають дітей важливим цінностям і 
сприяють кращому розумінню потреб ближнього.
ВІДЗНАЧАТИ ДОБРІ ДІЛА: Щоразу, як дитина прояв-
ляє любов і турботу, її слід ще більше заохочувати до цього. 
Для цього дорослі мають використовувати будь-яку слушну 
нагоду. Аби не зробити дітей залежними від похвали, треба 
більше зосереджуватися на намірах дитини, ніж на успіхові, і 
не давати оцінку, а просто спостерігати: «Я бачу, що ти нама-
гаєшся зрозуміти іншу людину. Ти багато розмірковував над 
тим, що їй потрібно». Це підсилить їхню позитивну поведінку 
й ще більше мотивуватиме проявляти любов до ближнього. 

Багато дітей можуть розвинути в собі 
почуття глибокого співчуття до страж-
дань і болю інших людей та надавати 
посильну допомогу.  Чи є ми для них прикла-
дом для наслідування?
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Чим більше знань накопичує людство, тим важче непрофесіоналові відрізнити, де є істина, 
а де – ні. Вершину плутанини зараз, здається, розігрує так званий «штучний інтелект» – 
адаптивна комп'ютерна програма, яка може писати майже досконалі промови, дорожні но-
татки й шкільні твори, а також створювати фотографії, які цілковито походять з області 
фантастики. То що ж тоді є істиною, якщо ми не можемо довіряти навіть своїм власним 
відчуттям?  

Що таке істина?Що таке істина?

БУТИ ХРИСТИЯНИНОМ СЬОГОДНІ

ВІРА І СУСПІЛЬСТВО | БУТИ ХРИСТИЯНИНОМ СЬОГОДНІ

Щ о таке істина? Чимало суперечок то-
читься навколо цього. Плеяди філосо-
фів ламали голову над істиною. Чому 
«істина» є такою важливою? Навіщо 

вона нам взагалі потрібна? Так, істина вкрай необхідна, 
адже без неї неможливо орієнтуватися у світі. Істина – 
це незамінна основа людського співжиття. Без неї була б 
неможлива жодна наука, жодні дослідження і навряд чи 
був би можливий прогрес. Без істини не було б ідеалів і 
надійної основи для будь-якої людської спільноти, не 
було б безпеки, не було б порозуміння між людьми. Якби 
ми, люди, не погодилися з тим, що 2 + 2 = 4 – це істина, 
а 2 + 2 = 3 – це обман, то не змогли б мати справу з числами 
у загальноприйнятий спосіб. Ми навіть не змогли б здій-
снювати покупки, бо не розуміли б, скільки коштують, 
приміром, два яблука. Ми не змогли б будувати мости, ви-
готовляти велосипеди чи зводити будинки, бо не довіряли 
б жодним розрахункам. 

 Грецький філософ Арістотель вельми практично сфор-
мулював суть істини: «Помиляється той, хто думає інак-
ше, ніж відбувається». Отже, у випадку з яблуками, справа 
цілком зрозуміла: якщо я маю два яблука й отримую ще 
два яблука в подарунок, то маю чотири яблука. Реальність 
показує, що 2 + 2 = 4 – це істина. Усе просто. А як віднос-
но поняття «істинної свободи»? Ісус зайняв щодо неї чіт-
ку позицію. Люди Його епохи обурювалися, коли Господь 
докоряв їм, що вони не є вільними, а скоріше рабами грі-
ха. Вони дивилися на це зовсім по-іншому: «Ми ніколи не 
були нічиїми рабами. Як же ти кажеш: будьте вільними?» 
(Від Івана 8, 33). То хто має рацію? Хто претендує на істи-
ну? Ісус чи люди з Його оточення? Каверзне питання. Існу-
ють аргументи на користь як одних, так й інших. Господь 
закінчує цю дискусію вельми категорично: Бог – істина. 
Він, Син Божий, вийшов від Бога, тому звіщає істину. Той, 
хто має за батька диявола, цього одвічного брехуна, обма-
нює і не говорить істини.
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Правда мінлива

Правда буває мінливою! Яскравий приклад: Бог за-
повідав Своєму народові: «...і не вдягатимешся в одежу 
з двоякої тканини» (Левіт 19, 19): Цікаво, чи хтось із чи-
тачок та читачів продовжує сьогодні вважати цю Божу 
заповідь істинною? Навряд чи так, бо, за деякими ви-
нятками, усі читачки й читачі носять зараз одяг, витка-
ний з двох, а то й більше різних ниток. Найчастіше це 
бавовна, спандекс і поліамід, а також поліестер, вовна 
і целюлозні волокна. Кожен з нас буде, очевидно, неа-
бияк здивований, якщо ми будемо винними в тому, що 
порушили Божу заповідь. Сам Бог в царині споживан-
ня їжі дав зрозуміти, що далекосяжні дієтичні правила 
Старого Заповіту з приходом Ісуса Христа застаріли. 
Згадаймо, приміром, про видіння Апостола Петра, коли 
він побачив скатертину, яка опускалася з неба з дозво-
леними і недозволеними тваринами: «всякі чотирино-
гі, плазуни земні й небесні птиці». Петро не прийняв 
їх. Адже вважав, що не можна їсти осквернену їжу. На 
що голос з неба відповів: «Що Бог очистив, ти не по-
гань» (Діяння 10, 15). Ісус був ще більш категоричним: 
«Не те, що до уст входить, осквернює людину, а те, що з 
уст виходить, те осквернює людину» (Від Матвія 15, 11).
Він вважав, що з уст виходить неправда, яка робить 
людину нечистою. Тому їсти немитими руками вже не 
було гріхом. Отже, істини, засновані на традиції, були 
недійсними. 

 Відомими є слова Ісуса з Нагірної проповіді про те, 
що таке істина. «Ви чули, що було сказано давнім: Не 
вбивай; і коли хтось уб'є, той підпаде судові. А я кажу 
вам, що кожний, хто гнівається на брата свого, підпа-
де судові. Хто ж скаже братові: Нікчема! – той підпаде 
Верховному Судові. А хто скаже: Дурень! – той підпа-
де під вогонь пекельний» (Від Матвія 5, 21-22). Нова, 
всеосяжна й більш послідовна істина з огляду на Божу 
любов. З науки нам відомо, як швидко істина перетво-
рюється на неправду й навпаки. Якщо вчені Стародав-
ньої Греції вважали, що Земля – це куля, і доводили це 
на основі своїх спостережень, то згодом ця істина була 
відхилена. Земля мала бути диском, інакше люди пада-
ли б з нижньої сторони земної кулі. Учені, які запере-
чували теорію існування земного диска, урешті-решт, 
були змушені Римською церквою відмовитися від своїх 
поглядів щодо кулястої форми світу. Ієрархія визнача-
ла, що є істиною, а що – ні. Сьогодні більшість людей 
вважають, що земля є дійсно круглою. Але досі знахо-
дяться люди, які вважають, що це не так. Попри оче-
видні докази. Історія медицини є також скарбницею 

мінливості істини. Наведемо лише один невеличкий 
приклад. Якщо раніше багато лікарів радили «ліжковий 
режим» при легкому зміщенні міжхребцевого диска, 
то сьогодні вони рекомендують «вставати й рухатися». 
Нові відкриття породили нову істину. Апостол Павло, 
ймовірно, також припустився медичної помилки, коли 
радив своєму близькому другові та єпископу Тимофію 
не пити воду, «але й трохи вина заради шлунка твого 
і тому, що ти часто хворієш» (1-е Тимофія 5, 23). Хоча 
дубильні речовини, які містяться у вині, мають певний 
в'яжучий ефект і позитивно впливають на скорочення 
стінок шлунку й кишківника, а отже, на його зцілен-
ня, однак алкоголь руйнує стінки шлунку й аж ніяк не 
сприяє його одужанню. Утім, ми не знаємо, з якого дже-
рела Тимофій пив воду. Якщо це була вода з цистерни, 
яка зберігалася тривалий час, і була брудною, то порада 
Апостола Павла була доречною, адже алкоголь уповіль-
нює розмноження мікробів і, таким чином, опосередко-
вано міг сприяти одужанню єпископа. 

Я – істина

Ісус вимагає багато чого від Своїх послідовниць і по-
слідовників. Чи чув хтось коли-небудь, що людина є 
«істиною»? Те, що хтось говорить правду, так, але те, що 
хтось називає себе «істиною», то ні. Ця новизна прийшла 
з Ісусом Христом. Ми, християни, віримо, що Ісус жив 
безгрішним життям, що Він прийшов від Істини, від Бога 
Отця, і повернувся до Істини. І Він жив відповідно до Сво-
го вчення, а отже, не грішив. Він був зачатий від Істини, 
Свого Отця. Тому слова і сутність Ісуса Христа – це істина, 
і Він по праву називає Себе «Істиною». І хто перебуває в 
Ньому, той перебуває в істині. 

Істина і «цапи-відбувайли»

Факти – це очевидні речі, які, власне, годі заперечити. 
Фальсифікація фактів шляхом їх перекручування, відвер-
тої брехні й приховування доказів, ймовірно, завжди існу-
вала в історії людства. Філософ Пітер Фольбрехт нагадує 
нам: «Що тільки не приписували антисеміти євреям упро-
довж усієї історії: богоборці, отруйники колодязів, світові 
змовники». Представники влади часто робили з них ца-
пів-відбувайлів, аби зберегти політичну владу й відволік-
ти увагу від своїх власних помилок. На них звалювали все 
зло цього світу. Спосіб, який напрочуд добре спрацьову-
вав у всі часи й при зміні «цапів-відбувайлів», і який, на 
жаль, є досі успішним.
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духові вірте, а випробовуйте духів, чи вони від Бога, – 
багато бо лжепророків прийшло на світ» (1-е Івана 4, 1).
Апостол Іван наводить критерій, за яким можна пе-
ревірити істину: «З цього спізнавайте Божий Дух: кожен 
Дух, який визнає, що Ісус Христос прийшов у тілі, той 
від Бога. А кожен дух, що не визнає Ісуса, – той не від 
Бога, але антихриста» (1-е Івана 4, 2 – 3). Безумовно, це 
був дієвий критерій для викриття тодішніх фальшивих 
пророків та їхніх неправдивих тверджень. Сьогодні, май-
же через 2000 років, нам треба мати додаткові критерії, 
аби з’ясувати зловмисні зусилля можновладців, які сто-
ять за фейковими новинами. Не треба приховувати ще 
один критерій Апостола Івана: той, хто не тільки вдає на 
словах, що любить, а й утілює цю Божественну любов у 
життя й допомагає нужденним, як мовить Апостол Іван, 
є від істини і йому можна довіряти. 

 Ми знаємо, що сьогодні також не варто сліпо довіря-
ти цьому критерію, чому учить церковна історія останніх 
2000 років. Однак він показує – разом із згаданим вище 
критерієм – напрямок, у якому ми можемо робити пер-
винну перевірку істинності твердження в багатьох сферах 
життя. Людина, яка любить свого ближнього, як самого 
себе, і для якої Ісус Христос є компасом, дороговказом і 
метою, навряд чи захоче обманювати когось фейковими 
новинами. Вона, ймовірно, не буде переслідувати злих 
намірів і руйнувати добру репутацію свого ближнього. 
Вона також не буде використовувати злочинну енергію 
для того, аби завдавати шкоду ближньому. Ці два кри-
терії Івана є і сьогодні дієвим знаряддям для первинної 
перевірки того, чиїми духовними дітьми є сучасні «про-
роки» і проповідники істини. Однак не слід відмовлятися 
і від інших перевірок. 

 Будь ласка, сповідуймо християнську істину! Не обма-
нюймо себе і свого ближнього, переповідаючи чи посилю-
ючи так звані «істини», джерела яких ми не перевірили. 
Відчуваймо себе зобов'язаними істині в Ісусі Христі та 
Його любові до людей у всьому, що робимо, що говоримо 
чи думаємо. Особливо тоді, коли ми не обізнані в глибинах 
Інтернету і піддаємося спокусі анонімного блюзнірства і 
паплюження, брутального наклепу і поширення вигада-
них фактів, а також, коли ми заледве можемо протистояти 
прагненню до поширення фейкових новин, які обіцяють 
владу й престиж (лайки)...

Соціальні мережі та істина

Нові соціальні мережі здаються, на перший погляд, пре-
красною реалізацією демократичної участі кожного члена 
суспільства. Будь-хто може розміщувати на цьому ринку 
думок й істини усе, що приходить на думку. Неважливо, 
чи це істина, чи обман. Важливим є насамперед те, які 
емоції, почуття та реакцію викликає їхня інформація. Як 
позитивні, так і негативні. Такі емоційні повідомлення 
підсилюються за допомогою математичних формул, що 
стоять за окремими платформами, як би вони не назива-
лися. Людина, яка викликає найбільший резонанс, очолює 
списки, і читачі переважно читають і коментують саме її. 

 Однак кожному окремо взятому читачеві доводить-
ся самостійно з'ясовувати істину чи ставити під сумнів 
її достовірність. А це займає багато часу і є надзвичайно 
складним завданням. Саме тому багато хто утримується 
від такого пошуку істини і сприймає за правду те, що чи-
тає чорним по білому, особливо якщо воно підкріплене 
фотографіями.

 В епоху штучного інтелекту пошук істини стає майже 
неможливим ще й тому, що людина не має можливості з'я-
сувати, чи є повідомлення або зображення, які з'являють-
ся в соціальних мережах, істинними чи хибними, оскільки 
удавано справжні, довільно вигадані повідомлення чи зо-
браження імітують істину, яку нелегко поставити під сум-
нів чи довести їхню достовірність.

 Будь-хто може стати жертвою таких «фейкових новин». 
В Інтернеті можна розмістити фальшиві фотографії чи-
новників чи високопосадовців, ворогів чи незручних лю-
дей у морально непристойних ситуаціях або під час скоєн-
ня злочину, причому автора цих фальшивих фотографій 
навіть ніхто не знає. Так можна зробити достовірною ре-
альність, якої в дійсності не існує. І саме так можна вико-
ристовувати владу на шкоду істині. 

 Ми бачимо, як нахабно подаються сфальсифіковані 
факти в деяких репортажах про війну в Україні чи 
про впливових людей у світі, які навіть демократичні 
вибори називають «украденими», якщо їх програють. 
Завдяки постійному повторенню створюється альтер-
нативна реальність, причому розробнику цих фейкових 
новин навіть і не потрібно доводити істинність своїх 
тверджень. 

Не кожному духові вірте

У зв’язку з цим слова 1-го Послання Апостола Івана 
набувають ще більшого значення: «Любі, не кожному 

ВІРА І СУСПІЛЬСТВО | БУТИ ХРИСТИЯНИНОМ  СЬОГОДНІ
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ПЕРЕБУВАННЯ АПОСТОЛА БУДНИКА 
В РЕҐІОНІ «УКРАЇНА-ЦЕНТР»
Богослужіння Апостола Будника 
і Святе Запечатання у громаді м. Черкаси

У неділю, 11 червня 2023 року, у громаді м. 
Черкаси відбулося святкове богослужін-
ня, яке проводив Апостол Будник. Його 

супроводжував відповідальний за реґіон «Украї-
на-Центр» окружний старійшина Пальм. В осно-
ву цього богослужіння Апостол поклав біблійну 
цитату з Євангелія від Івана 1, 48-49: «Натанаїл 
же Йому: «Звідкіль знаєш мене?» Сказав Ісус, про-
мовивши до нього: «Перше, ніж Филип закликав 
тебе, бачив Я тебе, як був єси під смоковницею». 
Відповів же Йому Натанаїл: «Учителю, Ти – Син 
Божий, ти – цар Ізраїлів»».

Усвоїй проповіді Апостол наголосив на тому, що 
Господь, на відміну від людини,  бачить не тільки 
зовнішність, а й серце людини. Він розуміє і любить нас, і завжди приходить на допомогу до Своїх дітей. Бог – наш 
Творець і Він знав про кожного з нас ще до нашого народження. 

Особливу радість у громади викликало звершення Апостолом таїнства хрещення Святим Духом прихожанки 
Олени Гуд, яке відбулося, відповідно до Біблії, шляхом покладання рук Апостола. 

Після богослужіння брати й сестри, а також гості громади мали змогу поспілкуватися з Апостолом Будником, 
окружним старійшиною Пальмом та один з одним, а також привітати сестру Олену з тим, що вона стала дійсним 
членом громади Новоапостольської церкви. На прощання Апостол побажав усім Божих благословень і захисту.

НС, 10/202322
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НАША ЦЕРКВА У СВІТІ | АПОСТОЛ В РЕҐІОНІ «УКРАЇНА-ЦЕНТР»

Семінар Апостола Будника для священнослужи-
телів і святкове богослужіння у громаді м. Києва

У суботу, 24 червня 2023 року, Апостол Будник провів семінар 
із священнослужителями реґіону «Україна-Центр», який 
очолює окружний старійшина Пальм. Такі заходи є завжди 

непересічною подією для братів у сані й вельми важливою подією 
для їхнього укріплення у служінні. Утім, цей семінар став особли-
вим, адже впродовж тривалого часу такі зібрання проходили тіль-
ки в режимі ZOOM-конференцій, що було зумовлено спершу епі-
демією ковіду, а згодом війною. Тож зрозумілою була радість братів 
у сані, які мали змогу віч-на-віч, без жодних технічних обмежень, 
поспілкуватися зі своїм Апостолом.

Під час проведення духовної частини зустрічі Апостол укріпив священно-служителів 
біблійною цитатою з 2-го Послання до Корінтян 4, 5: «Бо ми не себе самих проповідуємо, 
але Христа Ісуса, Господа, ми ж самі раби ваші ради Ісуса». Потім продовжилось 
спілкування у неформальній обстановці. Брати мали змогу обсудити в розмові зі своїм 
Апостолом чимало актуальних питань.

А наступного дня, у неділю, 25 червня 2023 року, відбулося святкове богослужіння у 
громаді м. Києва. В його основу Апостол поклав біблійну цитату з Євангелія від Матвія 
28, 18: «Ісус же приступив і промовив до них: Дана мені всяка влада на небі й на землі». 
Підсумовуючи свою проповідь, Апостол зокрема зазначив: «Воскресіння Ісуса Христа 
є доказом того, що Він – посланий Богом Спаситель, Який наділений владою над 
творінням, людьми й духами. Його вчення – це істина. Ісус має також владу дарувати 
людям досконалу милість і завершити Свою справу Відкуплення. Довірмося Йому!»

Після богослужіння брати й сестри довго не розходилися, спілкувалися з 
Апостолом та один з одним, робили фото на згадку.
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??ТЕСТИ НА ЗНАННЯ БІБЛІЇ?

ІЛЮСТРАЦІЯ-ЗАГАДКА
Гельтінґ, міський район Геретсріда, розташований в ідилічному місці 
між річками Лойзах та Ізар, з видом на альпійську панораму та пе-
редгір'я Альп, неподалік від районних міст Бад-Тольц і Вольфратсга-
узен. Під час реформи місцевого самоврядування у 1978 році Гель-
тінґ, який уперше згадується в документах ще в 740 році після Р. Х., 
був приєднаний до Геретсріда. Своїм заснуванням Гельтінґ завдячує 
Бенедиктбройнеру, одному з найвизначніших монастирів Баварії, 
який наклав свій відбиток на цю місцевість у культурному й релігій-
ному відношенні. У цьому населеному пункті знаходиться перлина 
барокової архітектури, яку навряд чи хто очікував знайти в такому 
маленькому містечку: церква Святого Бенедикта в стилі раннього 
бароко, побудована в період між 1631 і 1649 роками. На стельовому 
розписі, головному вівтарі й бічних вівтарях храму можна побачити 

декілька картин, гідних уваги. Ці твори мистецтва походять з різних епох, від періоду бароко до близько 1870 року. На них 
зображено біблійну сцену обрізання Ісуса Христа. Згідно з Євангелієм від Луки, Йосип і Марія, як побожні євреї, здійснюють 
обряд обрізання первістка Ісуса і назвали Його Ісусом. Вони виконали це у відповідності із порядком обрізання, який ґрун-
тується на законі Мойсея і закріплена у Книзі Буття 17, 12. 
У ЯКОМУ ВІЦІ ВІДБУЛОСЯ ОБРІЗАННЯ ІСУСА? 
(Відповідь див. на стор. 2)

1. З яким іншим Апостолом Петро зцілив розслабленого
перед храмом?
А) з Хомою
Б) з Іваном
В) з Яковом
Г) з Филипом

2. Де розташована гора Синай?
А) на Синайському півострові
Б) у Палестині
В) у Судані
Г) у Сирії

3. Хто написав ораторію «Ілля»?
А) Йоганн Крістіан Бах
Б) Фелікс Мендельсон Бартольді
В) Ґеорґ Крістоф Антон Вагензайл
Г) Крістоф Граупнер

4. У якій пісні звучить посилання на Євангеліє
від Івана 14, 6?
А) «Наскільки блаженно з Ісусом» (№ 445)
Б) «Життя Дух, запорука пізнань» (№ 122)
В) «Чуєш стукіт знов і знов» (№ 564)
Г) «Щоб як заблудша вівця» (№ 237)

5. Хто написав музику до пісні «Насамперед шукайте 
Царства Божого» (№ 261 російськомовний пісенник)?
А) Йоганн Міхаель Гайдн
Б) Якоб Рамі
В) Карен Лафферті
Г) Якоб Генріх Лютцель

6. Де згадується Фіва, християнка з Корінту?
А) у Посланні до Филип'ян
Б) у 1-му Посланні до Корінтян
В) у 2-му Посланні до Корінтян
Г) у Посланні до Римлян

7. Де причалив Ноїв ковчег?
А) на горі Арарат
Б) у Вавилоні
В) на річці Тигр
Г) на горі Карміл

8. Де проходили засідання перших англійських Апостолів?
А) в Єрусалимі
Б) в Олбері
В) у Римі
Г) у Кентербері

9. До якої частини Біблії належить Книга Премудрості 
Соломона?
А) до писань Нового Завіту
Б) до писань Старого Завіту
В) до апокрифів Старого Завіту
Г) до П'ятикнижжя Мойсея

10. Як звати пророка, якого проковтнула велика риба?
А) Ісая
Б) Єремія
В) Іона
Г) Амос
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